本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

毛茛甙体外细胞毒活性及其机制

李润沼:籍秀娟

中国医学科学院药物研究所,北京100050;*北京医科大学天然药物及仿生药物国家重点实验室,北京100083 摘要:

研究表明,毛茛甙对KB细胞、Bel $_{7402}$ 细胞的IC $_{50}$ 分别为0.21和0.35 μ mol/L;对细胞大分子物质的生物合成以抑制 DNA合成最强(IC $_{50}$ =0.35 μ mol/L)。作用机制研究表明,至少有两种机制参与毛茛甙的体外细胞毒作用: 抑制DNA聚合酶作用下的DNA合成; 促进超氧阴离子自由基的生成。

关键词: 毛茛甙 抗肿瘤作用

THE CYTOTOXICITY AND ACTION MECHANISM OF RANUNCULIN IN VITRO

RZ Li and XJ Ji

Abstract:

This paper describes the cytotoxicity of ranunculin(RAN) and its mechanism of action. The IC_{50} of RAN against the KB and Bel_{7402} cells in colony test were found to be 0. 21 and 0. 35 μ mol/L respectively.

RAN inhibited the incorporation of $^3\text{H-labeled}$ precursors into DNA and RNA of L $_{1210}$ cells. RAN (15 µmol/L) markedly decreased DNA synthesis catalyzed by DNA ploymerase $\,I\,$ and promoted the generation of superoxide anions in DMSO/KO $_2$ system. In the meantime, SOD and CAT were shown to

partly revoke the inhibitory effects of RAN upon the incorporation of 3 H-TdR into DNA. No direct reaction between RAN and DNA template was observed and no effect of RAN on DNA TOPO II or RNA polymerase Was found. Our results suggest that the cytotoxicity of RAN *in vitro* may be due to inhibition of DNA polymerase and increase of oxygen free radicals.

Keywords: Antitumor activity Ranunculin

收稿日期 1992-06-22 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者:

作者简介:

参考文献:

本刊中的类似文章

- 1. 方政; 周瑾; 黄量. 毛茛甙全合成的研究[J]. 药学学报, 1989, 24(3): 182-188
- 2. 张秀琴; 刘爱茹; 徐礼桑. 白头翁中毛茛甙及合成毛茛甙的高效液相色谱测定法[J]. 药学学报, 1990,25(12): 932-935
- 3. 李润沼; 裴惠平; 籍秀娟. 毛茛甙的抗诱变作用及代谢转化[J]. 药学学报, 1993, 28(7): 481-485

文章评论(请注意:本站实行文责自负,请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

反 馈 人

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(294KB)
- ▶[HTML全文]
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶毛茛甙
- ▶抗肿瘤作用

本文作者相关文章

- ▶ 李润沼
- ▶ 籍秀娟

PubMed

- Article by
- Article by

反		
馈	验证码	1035
标	252 817 1- 2	1000
题		

Copyright 2008 by 药学学报